
یحیی گل محمدی از زمانی که هدایت پرسپولیس را برعهده 

گرفته هیـــچ وقت پیش نیامده که بخواهد صحبتی علیه 

پیشکسوتی انجام دهد و حتی سعی کرده در مقابل تندترین 

انتقادات علیه خودش توسط پیشکسوتان سکوت اختیار 

کند؛ رفتاری که در حال حاضر از او در مقابل صحبت های 

تند بهروز رهبری فرد می بینیم. شـــماره 20 ســـال های 

نه چندان دور پرسپولیس در یکی دو ماه اخیر دو مصاحبه 

خیلی تند علیه یحیی داشته که در نوع خودش جالب توجه 

است. بهروز اصرار دارد  به هواداران پرسپولیس بفهماند که 

اگر این تیم در چند سال اخیر موفق بوده و فصل گذشته 

نیز دو جام داخلی را کســـب کرده فقط به خاطر داشـــتن 

بازیکنان خوب و به نوعی ستاره بوده است. از نظر رهبری فرد، 

پرسپولیس با این نفرات با هدایت ابرام چرخی هم قهرمان 

می شود! البته این ادعای مدافع سابق پرسپولیس به مذاق 

هواداران سرخ خوش نیامده و آنها در روزهای اخیر سعی 

کردند حمایت تمام قد خود را از سرمربی تیم داشته باشند. 

ماجرای استوری عابدزاده چه بود؟
بعد از مصاحبه اخیر رهبری فرد علیه گل محمدی، احمدرضا 

عابدزاده هم با یک اســـتوری کـــه در آن رهبری فرد را در 

آغوش گرفته تا آرامش کند حســـابی جنجال ساز شد. در 

واقع عکسی که او انتشار داد مربوط به بازی پرسپولیس با 

الهلال است. به گفته یکی از پیشکسوتان پرسپولیس در 

این صحنه »بهروز قصد داشت پشت ضربه پنالتی بایستد 

امـــا کادر فنی گفت علی انصاریان بزند و بهروز از کوره در 

رفت و لحظاتی بعد با بازیکن الهلال درگیر شد تا جایی که 

در آستانه اخراج قرار داشت. احمد آمد و بهروز را آرام کرد.«

جالب اینکه برخی از هواداران پرســـپولیس این استوری 

عابدزاده را به نوعی حمایت او از رهبری فرد برداشت کردند 

و حتی مدعی شدند چون یحیی اجازه نداد امیر عابدزاده 

جانشین بیرانوند شود او به این شکل واکنش نشان داده 

است. اما چند ساعت بعد از این ماجرا پیام صوتی در فضای 

مجازی از عابدزاده منتشر شد که اعلام کرده منظورش از 

انتشار آن استوری این بوده که از رهبری فرد انتقاد کند.

 
آیا اختلافی بین

رهبری فرد و گل محمدی هست؟
دیروز سعی کردیم با تعدادی از همبازیان مشترک رهبری فرد 

و یحیی گل محمدی گفت وگویی داشته باشیم تا در جریان 

اختلاف این دو همبازی قدیمی قرار بگیریم. در این میان 

برخی از آنها حاضر به صحبت نشدند اما دو نفرشان تاکید 

داشتند که فقط صحبت هایشان منتشر شده و اسمی از 

آنها برده نشود. یکی از همین پیشکسوتان که رابطه خوبی 

هم با هر دوی آنها دارد گفت: »زمانی که یحیی گل محمدی 

دفاع آخر تیم بود، بهروز و مرحوم انصاریان مدافعان کناری او 

بودند. در تمام دورانی که با هم بودیم به یاد ندارم که بهروز 

و یحیی حتی مشاجره لفظی با یکدیگر داشته باشند. این 

دو احترام زیـــادی برای یکدیگر قائل بودند و همواره جزء 

بازیکنان آماده و منضبط تیم هم به شمار می رفتند. اینکه 

چـــه اتفاقی افتاده که بهروز این صحبت ها را علیه یحیی 

انجام داده واقعا تعجب می کنم. اما اطمینان داشته باشید 

که یحیی جوابی به بهروز نخواهد داد و هر دو اگر همدیگر 

را ببینند اتفاقا ســـلام و علیک گرمی هم خواهند داشت. 

چون با هر دو رفیق هستم این را می گویم. یحیی آدم آرام  و 

بی حاشیه ای است و دوست هم ندارد الکی خودش را درگیر 

مسائل این چنینی کند. بهروز با مطرح کردن این حرف ها 

به هیچ عنوان هدفش این نیست که تیم را به حاشیه ببرد. 

شاید هم اصلا دلیلی برای این صحبت هایش نداشته باشد 

و خواسته مقابل خبرنگاران صحبت هایی کرده باشد.«

صحبتی از حضور رهبری فرد
در پرسپولیس نبوده است

اظهارات اخیر رهبری فرد علیه گل محمدی باعث شده حتی 

این گمانه زنی مطرح شود که بهروز از یحیی انتظار داشته که 

به جای کریم باقری او را به کادرش اضافه کند. وقتی در این 

مورد با یکی از مسئولان باشگاه پرسپولیس صحبت کردیم، 

عنـــوان کرد: »بعد از جدایی باقری هیچ صحبتی در مورد 

انتخاب جانشین برای او مطرح نشد و حتی گل محمدی 

در نشســـت خبری عنوان کرد که منتظر بازگشت کریم 

می ماند و هیچ مربی ای هم قرار نیست جانشین او شود. 

حتی در مورد انتخاب جانشین محمد محمدی در باشگاه 

هم رهبری فرد جزء گزینه ها نبود که با حضورش مخالفت 

شده باشـــد و حالا او از این قضیه ناراحت باشد. مطالبی 

که در این مورد منتشـــر شده را به شدت تکذیب می کنیم 

و تاکیدمان این اســـت که رابطه پیشکسوتان پرسپولیس 

همواره با یکدیگر خوب و صمیمی بوده است.«

دلخوری پروین
برای اینکه بازتر به این ماجرا پرداخته باشیم با یکی دیگر از 

قدیمی های پرسپولیس صحبت داشتیم. او درباره این ماجرا 

گفت: »بهروز و یحیی قبل از اینکه به پرسپولیس بیایند در 

باشگاه بانک تجارت همبازی بودند. به خاطر همین وقتی 

در پرسپولیس دوباره با هم همبازی شدند رابطه شان خیلی 

گرم و صمیمی بـــود. البته یحیی با توجه به خصوصیات 

اخلاقی اش با کمتر بازیکنی رفاقت صمیمی داشت و بیشتر 

سرش به کار خودش بود. الان هم به همین شکل است و 

او ســـعی می کند با کمتر پیشکسوتی ارتباط برقرار کند. 

مخصوصا در این چند سال که او سرمربی پرسپولیس بوده 

تقریبا از همه قدیمی های تیم دوری می کند. حتی علی 

پروین هم بابت این مساله از او دلخور است. به هر صورت 

یحیی سرمربی پرســـپولیس است و انتظار پیشکسوتان 

تیم این بوده و هســـت که هرچند وقت یک بار او سری به 

تمرینات تیم پیشکســـوتان بزند یا حداقل با بزرگ ترهای 

تیم تماسی بگیرد. مطمئنا یکی از دلایل ناراحتی بهروز از 

یحیی هم همین مساله است. او هم انتظار ندارد که یحیی 

تا این حد از پیشکسوتان باشگاه دوری کند. البته من برای 

اینکه اصل ماجرا را بفهمم با بهروز تماس گرفتم که موبایلش 

را خاموش کرده بود. این را هم بگویم که بزرگ تر های تیم 

که نمی خواهم نامی از آنها ببرم چند وقت پیش با افشین 

پیروانی تماس گرفتند که به یحیی بگوید خوب نیست با 

چند عنوان قهرمانی با پرســـپولیس خودش را گم کرده و 

از پیشکسوتان دوری کند و بهتر است حداقل وقتی آنها 

تماس می گیرند جواب تلفن شـــان را بدهد. البته این را 

هم بگویم که وظیفه درویش اســـت که یک ارتباط گرم و 

صمیمی بین پیشکسوتان با کادرفنی تیم به وجود بیاورد. 

همین الان هم باشـــگاه باید ترتیبی دهد تا رهبری فرد و 

گل محمدی اگر کدورتی بین شـــان هســـت به آن ادامه 

ندهند و با هم آشـــتی کنند چون اگر این روند ادامه پیدا 

کند دودش به چشم پرسپولیس خواهد رفت. عابدزاده هم 

بهتر اســـت خودش را وارد این ماجرا نکند و سعی کند که 

آنها را آشتی دهد. البته برخی از علی پروین این انتظار را 

دارند اما او هیچ وقت خودش را وارد این طور مسائل نکرده 

و نمی کند. بهروز بازیکن 20 ساله نیست که علی پروین 

یا دیگر پیشکســـوتان تیم بخواهند او را نصیحت کنند. او 

خودش می داند که چه کار کند.«
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لیگی که نکو نیست، از ابتدایش پیداست!

اگر شـــما هم اخبار 1 

فوتبال ایران و باشگاه 

اســـتقلال را دنبال می کنید، 

می دانیـــد بحـــث وضعیت 

اقتصادی آبی پوشـــان و کلیدواژه سقف قرارداد، چه بر سر این تیم و هوادارانش آورد. 

حالا این خبر سه خطی را بخوانید: »باشگاه بارسلونا امسال توانسته بازیکنانی همچون 

ایلکای گوندوگان، اینیگو مارتینز، ژوائو کانسلو و ژوائو فلیکس را با هزینه صفر جذب 

کند. تنها هزینه برای خرید اوریول رومئو از خیرونا بود: 3.4 میلیون یورو.«

امسال بارسلونا دومین تیم کم خرج لیگ اسپانیا بود و در عین حال تمام اهداف مربی 

خودش را نیز برآورده کرد. ســـال قبل لاپورتا هرچه داشت خرج کرد و امسال سبک تر 

خرید کرد اما همین خریدها نیز لبخند رضایت ژاوی را به همراه داشته! مقایسه کنید 

با وضعیت علی خطیر و جواد نکونام و ستاره هایی که جدا شدند.

یـــک خبر بد برای علاقه منـــدان فوتبال ایرانی خاصه آنها کـــه این روزها با 2 

بمباران های خبری پی در پی فوتبال عربستان، سردرد گرفته اند. از امروز قطر 

هم وارد بازی می شود. بعد از طوفان مالی سنگین عربستان، حالا قطری ها دست به 

جیب می شوند تا با آوردن بازیکنان گران قیمت فوتبال اروپا به لیگ خودشان، کمی 

جلب توجه کنند. هدف اول آنها مارکو وراتی است! این در حالی است که پرسپولیس 

برای خریدن آنتونی مودست مهاجم دورتموند، هزار اما و اگر دارد. بحث بی ارزش کردن 

خرید احتمالی سرخ پوشان در کار نیست. مودست مهاجم خوبی است اما در شرایطی 

که رونالدو و بنزما و میترویچ و امثالهم با گران ترین هزینه ها به لیگ عربستان پیوسته اند 

و قطری ها هم آماده شل کردن سر کیسه هستند، مودست حتی اگر بیاید هم به چشم 

نخواهد آمد. بماند که شایعه انتقال محمد صلاح به عربستان هم بسیار جدی شده. 

اقتصاد ورشکسته فوتبال ایران توان رقابت با تیم های مدعی غرب را نخواهد داشت. 

لیگ ایران همزمان با شکست های اقتصادی و رفع نکردن ایرادات زیرساختی 3 

خود، به شدت متن را رها کرده و به حاشیه چسبیده. امسال رقابت ها از همیشه 

داغ تر است و دعوای مدیران باشگاهی از هفته های اول لیگ آغاز شده! معمولا پیش 

نمی آمد که در پایان هفته های ابتدایی لیگ شاهد چنین هجمه ها و حملاتی از سوی 

باشگاه های بزرگ به یکدیگر باشیم. پیش از این، هم باشگاه ها خوب بسته می شدند 

و هم اینکه معمولا جدال شان برای کورس قهرمانی، از میانه های فصل جدی می شد. 

لیگ اما آنقدر شور شده که مدیران باشگاه ها از همین هفته های نخست علیه هم یا 

شکایت می کنند یا بیانیه می دهند. مدیران سپاهان و پرسپولیس که در طول روزهای 

اخیر به شدت از خجالت هم درآمده اند. استقلال هم فعلا سیاست سکوت رسانه ای و 

شکایت قانونی را پیش گرفته. اولش که این باشد، آخرش چه شود! 

خبر
چرا جانشین محمدی در پرسپولیس مشخص نشد؟

یک پیشکسوت کاندیدا شد
باشگاه پرسپولیس بعد از جدایی محمد محمدی که قبل از آغاز نقل وانتقالات تابستانی 

بود جانشینی برای او تعیین نکرد و این روند نیز همچنان ادامه دارد. اتفاقی که انتظار 

می رفت خیلی زودتر از اینها رخ دهد اما عواملی باعث شد که پست معاونت در باشگاه 

پرسپولیس همچنان خالی بماند. در این مورد باشگاه پرسپولیس با دو گزینه جالب وارد 

مذاکره شد که هر یک به دلایل مختلف که عمده ترین آن مالی بود به توافق نرسید. علیرضا 

امامی فر و محمد انصاری دو بازیکن سابق پرسپولیس بودند که درویش به آنها پیشنهاد 

معاونت در باشگاه پرسپولیس را داد. در این بین برخی از پیشکسوتان پرسپولیس نیز از 

طرق مختلف برای پذیرش این پست اعلام آمادگی کردند که هیچ یک مورد تایید مدیریت 

این باشگاه نبودند. اما در این مورد باخبر شدیم که درویش در نظر دارد به زودی یکی 

از پیشکسوتان موجه را به عنوان معاون خود در این باشگاه معرفی کند البته به شرطی 

که گزینه مدنظر خواهان دستمزد زیادی نباشد و شرح وظایفش نیز مختصر باشد.

بررسی ریشه کدورت رهبری فرد و یحیی در پرسپولیس

وین هم از گل محمدی دلخور است؟ پر

  گفت وگو

پرونده نوزدهمین دوره مسابقات جام جهانی بسکتبال روز 

شـــنبه یازدهم شهریورماه برای تیم ملی کشورمان با پنج 

باخت و حضور در جایگاه سی ویکمی بسته شد. این در حالی 

اســـت که انتظار می رفت تیم ملی حداقل در دیدار پایانی 

مقابل لبنان عملکرد بهتری داشته باشد، اما این اتفاق نیفتاد 

تا مسئولان فدراسیون به خوبی متوجه شوند مسیر بسیار 

سختی برای بازگشت دوباره بسکتبال ایران به جمع تیم های 

برتـــر قاره کهن پیش روی خود دارنـــد. خداحافظی حامد 

حدادی در پایان دیدار با لبنان نیز یکی دیگر از صحنه های 

فراموش نشدنی این مســـابقات بود تا عصر درخشان این 

آسمانخراش کشورمان با یک خاطره تلخ بسته شود. 

مصطفی هاشمی، ســـرمربی پیشین تیم ملی بسکتبال 

کشـــورمان در گفت  وگو با »فرهیختـــگان« ضمن انتقاد از 

مشکلات مدیریتی بسکتبال همچنان اعتقاد دارد تیم ملی 

با همین جوانان مستحق حضور روی سکوی آسیایی است. 

صحبت های هاشمی را در ادامه می خوانید. 

جـــام نوزدهم در حالی برای ما به پایان رســـید که با پنج 

شکست و جایگاه ســـی ویکمی به هیچ عنوان توقعات 

برآورده نشد. 

بازیکنان تلاش خود را کردند و این مساله به بازیکنان ربطی ندارد. 

برای بازیکن چهارچوبی تعریف می شود و آنها تمام تلاش خود را در 

این چهارچوب انجام می دهند. در جام جهانی شکست خوردیم 

و صد در صد ایرادات ســـاختاری در این موضوع وجود داشته و 

ربطی به این مربی و آن مربی نداشته است. خیلی روی اشتباهات 

خود پافشاری کردیم و این هم آخرش بود که همه دیدند. تیمی 

که پتانسیل بردن لبنان و ساحل عاج و بازی نزدیک با فرانسه و 

برزیل و حتی بازی قابل قبول تر با اسپانیا را داشت به اینجا رسید. 

کلیشه شکست خورده جوانگرایی نیز دیگر کاربردی ندارد و ما 

بهترین تیم خود را به جز محمد جمشـــیدی و آرمان زنگنه اعزام 

و از این بازیکنان بهتر برای اعزام نداشتیم. این بازیکنان در این 

فدراسیون به اردو دعوت نشدند و از دو سال پیش در اردوها حضور 

داشتند. بحث جوان گرایی اصلا معنایی ندارد و تیم ملی جای 

بهترین ها و نتیجه گیری است و همه از تیم ملی توقع برد دارند؛ 

چراکه نتایج در تاریخ ثبت خواهد شد. اینکه باید صبوری کنیم 

و وقت می خواهیم، فرار رو به جلو اســـت و باید رئیس فدراسیون 

با خودش فکر کند که مسیر را درست رفته است یا نه. اگر اعتقاد 

دارد که درست رفته چهار ماه دیگر از این هم عقب تر می رویم و 

اگر بپذیرد کشور در اولویت است باید از خودش و عقایدش که تا 

امروز تصمیمات فنی گرفته شده است، بگذرد. این تیم حتی با 

وجود خداحافظی حامد حدادی پتانسیل مدال در آسیا و کارهای 

بزرگ را دارد و نباید بگذاریم بسکتبال از دید مخاطب خارج شود 

و مردم نگاه بدی به بسکتبال پیدا کنند. 

در مقطع کوتاه دو ســـاله شـــاهد حضور شـــما، سعید 

ارمغانـــی و هاکان دمیر روی نیمکت تیم ملی بودیم، اما 

در نتیجه گیری هیچ اتفاق بهتری نیفتاد. 

نمی خواهم این مساله را شخصی کنم؛ چراکه به بیراهه می رویم. 

متاسفانه تا مکانیسم انتخابات فدراسیون ها این گونه است شرایط 

همیشه همین طور خواهد بود. با این مکانیسم انتخابات همیشه 

90 درصد خانواده بسکتبال بیرون خواهند ماند و این به خاطر 

این است که در انتخابات هر کسی طرفدار یک کاندیدا است. 

هر کسی هم انتخاب شود ناخودآگاه با طرفداران کاندیدای دیگر 

زاویه پیدا می کند. در صورتی که وقتی کسی رئیس فدراسیون 

شود باید همه به او کمک کنند، اما متاسفانه هنوز این باور را برای 

خود هضم نکرده ایم. 

حضور مربی خارجی در فاصله سه ماه تا شروع مسابقات 

جام جهانی تصمیمی منطقی بود؟

منطق می گوید در زمان کوتاه نباید این کار را کرد. از طرفی گفته 

می شود که پول نداریم و فرمت مسابقات نیز دیگر دو ماه به دو ماه 

است. اگر بخواهم همه چیز را بگویم خجالت می کشم، اما باید 

دیدگاه کلی فدراسیون تغییر کند و بداند همه اهالی بسکتبال 

محق هستند و کســـی وام دار نیست. اینکه تو با من هستی یا 

نیستی دیگر جایگاهی ندارد و ما مملکت و بسکتبال را دوست 

داریم. امیدوارم تیم که بازمی گردد، کارگروهی تشکیل شود که 

منافعی نداشته باشد و بررسی کند مسیری که رفتیم درست بوده 

است یا اشتباه. مطمئنا راه اشتباه و نتایج ضعیف بود. 

قرارداد هاکان دمیر تا پایان بازی های آســـیایی اســـت و 

فکر می کنید بعد از این مسابقات با او نیز قطع همکاری 

خواهد شد یا این بار فرصت خواهیم داد؟

اصلا چرا به اینجا رســـیدیم و چه کسی دمیر یا ارمغانی را آورد و 

چرا این اتفاقات افتاد؟ دمیر خودش نخواست که بیاید و ما او را 

آوردیم و این نتایج قابل پیش بینی بود. باید برویم سراغ اینکه چرا 

چنین تصمیماتی گرفتیم و چرا به اینجا رسیدیم. یک سری مسائل 

اظهر من الشمس بود. بعد از 20 سال، سه ماه و نیم سرمربی تیم 

ملی بودم؛ چه هجمه ای درست کردند. اینکه باید وقت داد برای 

همســـایه خوب است؟ ابتدا باید نگاه مدیریتی به نتایج داشته 

باشـــیم تا نگاه به این مربی و آن مربی. پشت آوردن این مربیان 

حتما فلسفه ای وجود داشته است. این فلسفه قطعا این نبوده 

است که ببازیم و بعد توجیه کنیم. 

به نظر شما پس دمیر نیز مدت زیادی سرمربی تیم ملی 

نخواهند ماند؟

همه مربیان همکارانم هستند و برای شان احترام قائل هستم. 

موقعی دمیر می آید که مربیان بهتری از او خودمان داریم. با این 

فرمت اصلا برویم ژلیکـــو اوبرداوویچ را بیاوریم. آیا چند میلیون 

دلار پول او و کادرش را داریم؟ آیا زیرســـاخت و دیدار تدارکاتی 

می توانیم فراهم کنیم؟ آیا به او نیز دو ماه فرصت خواهیم داد و 

در صورت باخت چکارش می کنیم؟ در حال گول زدن خودمان 

هستیم. اگر تحمل  می کردیم و تفکر این با من است یا نیست را 

کنار می گذاشتیم و مسیر را درست می رفتیم، مطمئن باشید این 

اتفاقات نمی افتاد. جامعه در حال قضاوت است و وزارت ورزش 

نیز رصد می کند. 

پس مشـــکلات بســـکتبال را مدیریتـــی می دانید که با 

تغییرات نیز درست نشده است؟

دقیقا مشکل مدیریتی است. وقتی همه تصمیمات اشتباه گرفته 

شـــده اســـت باید فکری کرد و تغییری انجام داد. این مساله را 

مسئولان باید به خاطر بسکتبال کشور جدی بگیرند. 

با این شرایط می توانیم در بازی های آسیایی هانگژو امید 

کسب مدال را داشته باشیم؟

صد در صد اعتقاد دارم با همین ترکیب پتانســـیل مدال گرفتن 

در آسیا را داریم. زمانی که می گویم در حال تغییر نسل هستیم 

داریم بازیکنان را تحقیر می کنیم. یعنی جوانان شما نمی توانید 

و باید تاوان باخت را بدهیم و قرار است ببازیم. در این شرایط چه 

انتظاری دارید؟ اگر خوب تمرین کنیم، آنالیز و کوچ خوب بکنیم، 

دیدگاه ها را تغییر بدهیم و به بازیکنان شخصیت بدهیم، مطمئن 

باشید بازیکنان کارهای بزرگ تری می کنند. ما استاد دفاع بودیم، 

اما پنج حمله اول برزیل را ببینید که وارد دالان باز شدند. برخی 

حرف ها شُـــو است و باید دیدگاه هایمان را عوض کنیم. بپذیرید 

اشتباه کردید تا پنج ماه دیگر دوباره همه داد و بیداد نکنند. 

فکر می کنید بتوانیم با خداحافظی حامد حدادی کنار 

بیاییم؟

مثل حامد حدادی هر 30 سال یک بار می آید. بازیکنی با دو متر 

و هجده سانتی متر که درک درستی از بسکتبال داشت و باهوش 

بود. حامد در 15، 16 سال اخیر مهم ترین نقش را در نتایج تیم 

ملی داشـــت و خیلی از افتخارات خود را مدیون او هستیم. قدر 

حامـــد را می دانیم و امیدوارم بعد از خداحافظی در هر حوزه ای 

وارد شد موفق باشد. 
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